
2 انهدام گروهك تروريستي در جنوب شرق
معاون عملي�ات فرمانده�ي مرزباني ني�روي انتظام�ي از انهدام 
ي�ك گ�روه تروريس�تي توس�ط مرزبانان جنوب ش�رق كش�ور 
در منطق�ه جكيگ�ور ب�ا هلاك�ت دو ت�ن از آن�ان خب�ر داد. 
سردار جلال س��تاره با اعلام خبر هلاكت و مجروح  شدن چهار شرور 
وابسته به گروهك هاي تروريستي عنوان داشت: مرزبانان هنگ مرزي 
جكيگور در راستاي حفظ و حراست از مرزهاي ميهن اسلامي با انجام 
اقدامات گسترده اطلاعاتي از ورود اعضاي يك گروه تروريستي به خاك 
كشورمان با خبر شدند و با تشديد اقدامات اطلاعاتي، ضمن شناسايي 
معابر احتمالي ورود تروريست ها، اقدام به افزايش كنترل مرزها كردند. 
وي با بيان اينكه در همين راستا مرزبانان دوشنبه شب گذشته با اجراي 
كمين، راه ورودي اين افراد را كه به صورت مسلحانه وارد حريم امنيتي 
مرز كشورمان ش��ده بودند، س��د كرده و مانع ورود آنان شدند، افزود: 
اعضاي اين گروهك تروريستي به محض مشاهده مأموران به سمت آنان 

تيراندازي كردند كه با آتش پرحجم مرزبانان مواجه شدند. 
معاون عمليات فرماندهي مرزباني ناجا در ادامه به ايس��نا گفته است: 
مرزبانان ناجا، در اين عمليات موفق شدند دو نفر از اشرار را به هلاكت 
برسانند و دو نفر ديگر را مجروح كنند و در پايان اين عمليات، تعدادي 
سلاح و مقادير زيادي مهمات به همراه وسايل ارتباطي ماهواره اي در 
اختيار مرزبانان ق��رار گرفت.  وي در پايان خاطرنش��ان كرد: مأموران 
مرزباني ضمن پاس��داري از حريم مرزهاي ميهن اس��لامي با هرگونه 
ناامني و تحركات تروريستي گروهك هاي معاند مقابله كرده و تا آخرين 

قطره خون خود از حريم خاك ميهن اسلامي دفاع خواهند كرد. 

فقيه نوانديش  و منادي اسلام امريكايي 
 ادامه از صفحه اول

»... آري مذهبي كه وسيله شود تا سر مايه هاي مادي و معنوي كشور هاي 
اسلامي و غير اسلامي در اختيار ابر قدرت ها قرار گيرد و بر سر مردم فرياد 
كشد كه دين از سياس��ت جداست، مخدر جامعه اس��ت، ولي اين ديگر 
مذهب واقعي نيست، بلكه مذهبي است كه مردم ما آن را مذهب امريكايي 

مي نامند.« )همان، ص 69( 
»تنه��ا هنري م��ورد قبول قر آن اس��ت ك��ه صيقل دهنده اس��لام ناب 
محمدي )ص(، اس��لام ائمه هدي )ع(، اس��لام فقراي درد مند، اس��لام 
پابرهنگان، اس��لام تازيانه خورد گان تاريخ تلخ و ش��رم آور محروميت ها 
باشد. هنري زيبا و پاك است كه كوبنده سر مايه داري مدرن و كمونيسم 
خون آشام و نابودكننده اسلام رفاه و تجمل، اسلام التقاط، اسلام سازش 
و فرومايگي، اسلام مرفهين بي درد و در يك كلمه اسلام امريكايي باشد.« 

)همان، ص 74( 
»ما وظيفه داريم مردم مظلوم و مح��روم را نجات دهيم. ما وظيفه داريم 
پشتيبان مظلومان و دش��من ظالمان باش��يم. همين وظيفه است كه 
امير المؤمنين )ع( در وصيت معروف به دو فرزند بزرگوارش تذكر مي دهد و 
مي فرمايد: وكونوا للظالم خصما و للمظلوم عونا، يعني دشمن ستمگر و ياور 

و پشتيبان ستمديده باشيد.« 
آري بر اساس آموزه  هاي  اسلام ناب است كه حضرت امام)ره(، امريكاي 
جهانخوار را شيطان بزرگ ناميد و مبارزه با اين جهانخوار بالذات را وظيفه 
اس��لامي و انقلابي تمامي آزاديخواهان و عدالتخواهان جهان دانست و 
براي فروريختن اين نظام شيطاني و تحقق انقلاب جهاني اسلام، به همه 
آزاديخواهان براي تشكيل هسته هاي مقاومت و مبارزه فراخوان داد. بر 
اساس همين آموزه ها بود كه حضرت امام )ره( با شناخت دقيق و درستي 
كه از شيطان بزرگ داشتند، فرمودند اگر ما را صد بار بكشند و زنده شويم، 

دست از مبارزه با امريكا بر نمي داريم. 
حال چه شده است كه برخي از كساني كه با امام بودند و با همان حرارت 
حضرت امام عليه امريكا س��خن مي گفتند، امروز ب��راي برقراري رابطه 
دوستانه با امريكا، به نظريه پردازي روي آورده اند؟ واقعاً چه شده است كه 
برخي ها دشمني با امريكاي جنايتكار و ضدبشر را خوب ندانسته و ادامه 

اين دشمني را بدون نتيجه مي دانند؟ 
واقعاً در درون برخي از آدم ها تحول رخ داده و روحيات شان عوض شده 
يا در واقعيت هاي خارجي تغييرات اساس��ي و بنيادين به وجود آمده 
اس��ت؟ آيا افرادي چون آقاي شيخ يوس��ف صانعي نسبت به گذشته 
تغيير مواضع داده اند يا امريكاي جنايتكار ديگر آن شيطان بزرگ سابق 
نيس��ت؟ هرگز يادم نمي رود آن حالت حزن و اندوهي را كه ايشان در 
غم از دست رفتن امام راحل و عظيم الش��أن پيدا كرده بود. در خرداد 
سال 1368، در اولين روزهاي پس از رحلت جانسوز حضرت امام )ره( 
مراسمي در حرم حضرت معصومه )س( برپا بود و نگارنده توفيق حضور 
در آن مراس��م را داش��ت. همه گريان بودند و عزادار و ناگهان صداي 
گريه ها بلندتر شد، زيرا كسي از جمعيت، تحت تأثير بر سر و صورت 
زدن هاي آقاي صانعي قرار گرفت كه همانند مادران فرزند از دست داده 
بي تابي مي كرد. آن روز، گرچه تحمل رحلت رهبر كبير انقلاب بسيار 
س��خت بود، لكن براي افرادي چون حقير ديدن اين قبيل صحنه ها 
آرامش بخش بود. اينگونه مي پنداشتم كه با وجود اين قبيل افراد، راه و 
خط امام )ره( در جامعه پايدار خواهد ماند. واقعاً هرگز به ذهنم خطور 
نمي كرد كه روزي برسد و همين آقاي صانعي با عنوان جذاب »فقيه 
نوانديش« در مقابل ديدگاه هاي حضرت امام )ره( در خصوص امريكا 
سخن بگويد. شايد »نوانديشي« به خاطر همين تغيير در مواضع نسبت 
به گذشته باشد. آقاي صانعي در دهه اول انقلاب، داراي مواضع صريح، 
شفاف و قاطع عليه ش��يطان بزرگ بود. حال چه شده است كه ايشان 
در گفت وگو با خبرنگار روزنامه »نيويورك تايمز« در پاسخ به سؤالي 
مبني بر بهبود رابطه ايران و امريكا مي گويد:»نظر آنها كه سياست را 
خوب مي فهمند اين است كه بايد انجام شود، دشمني خوب نيست و 
نتيجه اي ندارد.« ايشان در بخش ديگري از اين مصاحبه و در پاسخ به 
سؤال ديگري، ضمن اشاره به ويژگي هاي   شخصيتي »نلسون ماندلا« 
و رفتار او پس از فروپاشي نظام آپارتايد، مي گويد:» امروز هم معتقدم 
دولتمردان ايران و امريكا و س��ايرين با هم، مطابق آنچه گفتم از هم 

بگذرند و دوستانه زندگي كنند!«
آيا مي توان تصور كرد كه ظالم و مظلوم، گرگ و ميش و سلطه گر با تحت 
سلطه، با گذشت از يكديگر، دوستانه زندگي كنند؟ آيا اين نوع تجويز، 
ريشه در آموزه هاي ديني و تفكر و انديشه ناب اسلامي دارد، يا از اسلام 

امريكايي سرچشمه مي گيرد؟
خط امام، استكبارستيزي و ايس��تادن در مقابل امريكاست، دوستي با 
امريكا، گذشتن از امريكا، دست برداشتن از دشمني و مبارزه با امريكا، 
آن هم در حالي كه امريكا همچنان عليه ملت مسلمان و انقلابي ايران 
و جمهوري اسلامي و ديگر مس��لمانان و آزاديخواهان ظلم مي كند، با 
كدام يك از معيارها و ملاك هاي خط امام و اسلام ناب محمدي )ص( 

انطباق دارد؟
اينجاس��ت كه ب��راي تحلي��ل آنچ��ه رخ داده و تغييري ك��ه حاصل 
ش��ده، بايد در اين جمله حض��رت ام��ام )ره( تأمل بيش��تري كرد كه 
مي فرمايند:»بزرگ ترين ف��رق روحانيت و علماي متعهد به اس��لام با 
روحاني نماها، در همين اس��ت كه علماي مبارز اسلام، هميشه هدف 
تيرهاي زهراگين جهانخواران بوده اند و اولين تيرهاي حادثه، قلب آنان را 
نشانه رفته است ولي روحاني نماها در كنف حمايت زرپرستان دنياطلب، 

مروج باطل يا ثناگوي ظلمه و مؤيد آنان بوده اند.«
آري، با اين اوصاف است كه آن راز برملا مي شود كه چرا در ساليان اخير، 
شبكه هاي ماهواره اي استكباري و صهيونيستي ، در برابر علماي راستين و 
ثابت قدم در خط امام و اسلام ناب محمدي )ص(، موضع تخريبي داشته 
و در نقطه مقابل به تبليغ و ترويج برخ��ي ديگر تحت عنوان »مرجعيت 

شيعه« مي پردازند!

 درشت گويي دشمن 
براي دلخوشي صهيونيست هاست

درش�ت گويي دش�من ب�راي به دس�ت 
آوردن دل رژي�م صهيونيس�تي اس�ت 
ول�ي واقعي�ت داش�تن دانش هس�ته اي 
ايران اس�لامي را نمي توان كتم�ان كرد. 
 به گزارش فارس از تنكابن، س��ردار حسين 
دهقان، وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح 
ديروز در نخستين كنگره بزرگداشت شهداي 

اصناف مازندران، با اشاره به اينكه ايران اسلامي در عرصه توليد علم سرآمد 
است، افزود: دشمن شايد در ظاهر در بخش قدرت اقتصادي و قدرت نظامي 
از ما برتر باشد ولي با اطلاع از روحيه شهادت طلبي ملت و تجربه هشت سال 
دفاع مقدس مي داند بر ما نمي تواند پيروز ش��ود و به همين دليل دشمن 
همواره در پشت خاكريزهاي خود مانده اس��ت. اين وزير دولت يازدهم با 
تأكيد بر اينكه ايران اسلامي در اوج قدرت و اقتدار است، گفت: دشمنان 
ايران در تلاش هستند كه جامعه ايران اسلامي در توليد علم ناموفق باشند 
ولي از لحاظ علمي كشور ما در سطح جهان مطرح است. وي ادامه داد: ايران 
در توليد انرژي صلح آميز هسته اي در زمره كشورهاي داراي انرژي هسته اي 
صلح آميز قرار گرفته است. وزير دفاع با اشاره به اينكه در دوران دفاع مقدس 
شهادت همرزمان ما را مصمم تر مي كرد و در حوزه هسته اي نيز شهداي 
هسته اي ما را مصمم، استوار و محكم تر كردند، تصريح كرد: شهداي هسته اي 
به ما ياد دادند تا بتوانيم بدون امكانات خارجي نيازهاي خود را برطرف كنيم. 
دهقان يادآور شد: در اختيار داشتن چرخه سوخت و غني سازي هسته اي 
بحث ساده اي نيست كه از كنار آن بگذريم چون اين علم هسته اي موجب 
به زانو درآوردن كشورهاي مستكبر است. وي افزود: ملت ما توقع دارد تيم 
مذاكره كننده هسته اي در مقابل بيگانگان، پشتيباني مردم شهادت طلب را 
همراه خود احساس كند. وزير دفاع تصريح كرد: درشت گويي دشمن براي 
به دست آوردن دل رژيم صهيونيستي اس��ت ولي واقعيت داشتن دانش 
هسته اي ايران اسلامي را نمي توان كتمان كرد. وي افزود: مثلث رهبري، 

اسلام و مردم ملت ما را در مسير حقانيت پيش مي برد. 

 بروز روحيه قجري 
در برخي افراد امروزي تعجب آور نيست

عض�و ش�وراي مرك�زي فراكس�يون اصولگراي�ان گف�ت: برخي 
همانن�د دوران قاج�ار مي خواهن�د ب�ا مجل�س برخ�ورد كنند و 
انح�لال مجل�س از دوران قاج�ار ب�ه برخي ارث رس�يده اس�ت. 
مهرداد بذرپاش، نماينده مردم تهران در مجلس و عضو شوراي مركزي 
فراكس��يون اصولگرايان روز سه شنبه طي نشس��تي با جمعي از فعالان 
رسانه اي، با اشاره به تحركات اخير برخي افراد درباره انحلال مجلس توسط 
دولت  گفت: اين صحبت ها بعضاً خواست قلبي افراد است كه مدت ها در 
گلو فرو برده بودند و حال ناگهان از زبانشان خارج مي شود. نماينده مردم 
تهران در مجلس شوراي اسلامي اضافه كرد: در قاجاريه، انحلال مجالس 
با دستور دولت هاي وقت اتفاق مي افتاد و حتي بالاتر از آن نماد دموكراسي 
كشور هم به توپ بسته مي شد. بذرپاش در همين زمينه يادآور شد: اين 
روحيه از قاجار به بعضي از دوستدارانشان در زمان كنوني به ارث رسيده 
و از اين حرف ها نبايد تعجب كرد. وي افزود: در دوره قاجار به اسم مردم و 
منافع مردم خيانت ها به كشور رفت و وطن فروشي ها اتفاق افتاد كه تاريخ 
معاصر ما پر است از اينگونه رفتارها و فتنه گري ها كه تحت نام منافع مردم 
بلاهايي بر سر مردم رفت و بخش ها و منافعي از اين كشور تحويل بيگانگان 
شد. نماينده مردم تهران در مجلس همچنين گفت: از قضا اين خصلت هم 
به جماعت فتنه گر به ارث رسيده است كه به نام مردم جفاها به مردم بردند و 
اگر به خودشان باشد استاد وطن فروشي مدرن مي باشند. بذرپاش در پايان 
تأكيد كرد: تحريم هايي كه به مردم ايران تحميل شد كه اصل آن ناشي از 

رفتار متوهمانه فتنه گران بود، نمونه اي از هنرمندي اين جماعت است. 

88498443سرويس  سياسي

  صانعي: ايران مي تواند با اسرائيل كنار بيايد!
 شيخ يوسف صانعي، از روحانيون بسيار تندرو دهه اول 
انقلاب كه به سخنان و مواضع آتشين شهرت داشت 
و پس از سال 1376 به يك روحاني ممتاز براي مصاحبه با رسانه هاي غربي 
تبديل شده، در مصاحبه با روزنامه امريكايي نيويورك تايمز مدعي شده كه 

جمهوري اسلامي ايران مي تواند با اسرائيل كنار بيايد. 
صانعي كه نيويورك تايمز از او به عنوان »آيت الله العظمي« نام برده، در اين 
مصاحبه كه اولين مصاحبه او پس از چهار سال ناميده شده اظهار داشت: 
»من باور دارم كه اكنون اميد وج��ود دارد و آنچه براي مردم و براي ملت 
خوب اس��ت اتفاق خواهد افتاد. « وي در اين مصاحبه از توافق هسته اي 
ايران با ايالات متحده و ديگر كشورهاي عضو 1+5 استقبال كرده و مدعي 
شده است: »امروز بايد مردم حاكم در ايران و مردم حاكم در امريكا يكديگر 
را بخشوده، گذشته را فراموش كرده و دوس��تي با يكديگر را آغاز كنند. 
« صانعي كه خواهان آزادي زندانيان سياس��ي است احتمال كنار آمدن 
ايران و رژيم صهيونيستي را رد نكرده، به شرط اينكه اسرائيلي ها اهداف و 
باورهاي خطرناك خود را كنار بگذارند. صانعي كه در دهه 6۰ شمسي به 
تندروي مشهور بود، در اواخر دهه 7۰ به يك باره در لباس يك شخصيت 
اصلاح طلب درآمد. وي مدعي مرجعيت شيعه نيز هست اما شهرت وي 

بيش از مرجعيت به صدور فتاوي عجيب و ساختارشكنانه است. 

هجمه به شهردار تهران كليد خورد
علاقه مدعيان اعتدال براي استفاده از واژه سرهنگ با اهداف 

خاص موضوعي است كه گويا قرار نيست متوقف شود. 
يكي از سايت هاي مدعي حمايت از دولت كه به نظر مي رسد 
از حضور قاليباف در شهرداري تهران ناراحت است در مطلبي 
با عنوان »آيا سرهنگ ها از بهشت مي روند،« هجمه رسانه اي عليه وي 
را كليد زد. سايت تدبير 24 ضمن غير قانوني خواندن حضور قاليباف در 
شهرداري تهران به اس��تناد نظرات چند حقوقدان، علت مخالفت خود 
را با ابقاي قاليباف اينگونه لو داده است: اين كانديداي شكست خورده 
انتخابات به اعضاي شوراي شهر تهران قول داده بود ديگر از شهرداري 
استفاده سياسي نكند و اين در حالي است كه اخيرا بازهم اين بحث شروع 
شده كه از تريبون هاي شهرداري بعضي مواضع سياسي اتخاذ مي شود 
و حتي برخي از مسئولان شهرداري دولت را هم به لحاظ سياسي مورد 

نقد قرار مي دهند. 

مردمسالاري دريافت هديه
 از تأمين اجتماعي را  تكذيب كرد

 مصطفي كواكبيان مدير مسئول روزنامه مردمسالاري با ارسال نمابري 
به »جوان« دريافت كمك و هديه از سازمان تأمين اجتماعي را تكذيب 
كرد.  كواكبيان در اين جوابيه آورده اس��ت: با كمال تاس��ف و تعجب 
روزنامه جوان در صفحه دوم مورخ 92/9/23 خبر سراپا كذبي مبني بر 
اينكه روزنامه مردمسالاري از سازمان تأمين اجتماعي كمك و هديه 
گرفته است، منتشر كرده كه اين خبر مجعول دستمايه اي براي برخي 
سايت ها شده است. وي تهديد كرده كه حق شكايت براي روزنامه اش 

محفوظ است.  
روزنامه جوان در حالي در خبر مورد نظ��ر از دريافت هداياي ميليوني 
روزنامه هاي اصلاح طلب گفته بود كه اسناد دريافت 8۰ ميليوني روزنامه 

آرمان دو روز پيش در برخي سايت هاي خبري منتشر شد. 
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 خسار ت هاي اقتصادي فتنه 
در هيچ دادگاهي قابل محاسبه نيست

  حقوقدان سابق شوراي نگهبان:

عض�و حقوق�دان س�ابق ش�وراي نگهب�ان 
گفت: »حصر« ي�ك اقدام »تنبيه�ي موقت« 
و اق�دام »تأميني موقت« اس�ت ب�راي اينكه 
امني�ت حفظ ش�ود. يعني ب�راي اينك�ه الان 
ام�كان رس�يدگي نيس�ت. »حص�ر« ي�ك 
اق�دام اوليه اس�ت كه مقام�ات قانون�ي براي 
اينك�ه امني�ت حف�ظ ش�ود، اتخ�اذ كردند. 
خبرگزاري تسنيم در آستانه فرا رسيدن يوم الله 
9 دي در گفت وگويي تفصيلي، با هدف بررس��ي 
ابعاد فتنه 88 و همچنين مس��ائل جانبي آن، به 
سراغ عباس��علي كدخدايي رفته است و حوادث 
فتنه را از زواياي مختلف مورد بازخواني و واكاوي 

قرار داده است. 
    فتنه با تحركات رسانه هاي خارجي كليد 

خورد
كدخدايي در ب��اره زمينه هاي ب��روز اين حوادث 
مي گويد: اخباري كه در قبل از انتخابات داشتيم، 
يك ت��لاش جمعي برخ��ي از رس��انه هاي معاند 
نظام بود و بي بي س��ي فارس��ي هم چند ماه قبل 
از انتخاب��ات 88 راه اندازي ش��د. وي افزود: ما آن 
موقع  ديديم دس��تورالعمل هايي آمده بود كه به 
حس��ب ظاهر، انتخاباتي اس��ت و برخي از افراد 
و گروه ه��ا براي به مي��دان آوردن هوادارانش��ان 
اس��تفاده مي كنند. ولي خيلي تعجب آور بود كه 
اين دستور العمل ها بيش از اندازه تشكيلاتي است 
و توصيه هاي��ي دارند كه انتخاباتي نيس��ت و اين 
جزوات و دستورالعمل ها از سوي كشورهاي غربي 

به ايران تغذيه مي شد. 
سخنگوي سابق ش��وراي نگهبان در مورد تأييد 
»سلامت انتخابات« توسط نمايندگان كانديداي 
انتخابات رياست جمهوري سال 88 اظهار داشت: 
در تهران هم براي اولين بار آمديم و اعلام كرديم 
كه نامزده��اي انتخاباتي مي توانند در ش��وراي 

نگهبان نماينده داشته باشند. تا آن موقع چنين 
چيزي اتفاق نمي افتاد ولي اين جزو تدابير شوراي 
نگهبان بود كه خوش��بختانه آمدند و ناظر بودند. 
برنامه اين بود كه تا پايان رأي گيري باش��ند ولي 
ما باز هم تمديد كرديم كه تا پايان ش��مارش هم 
بمانند و خود آنها نيز تأيي��د كردند كه انتخابات 
مشكلي ندارد و بعداً هم آمدند و اعلام كردند. مثلًا 
اخيراً و بعد از مدتي اعلام كردند كه انتخابات سال 

88 انتخاباتي بود كه سالم برگزار شد. 
كدخدايي همچنين حوادث بعد از انتخابات رياست 
جمهوري سال 88 را با برنامه ريزي خارجي دانست 
و تصريح كرد: همه حوادثي كه بعد از انتخابات اتقاق 
افتاد، مث��ل حوادثي ك��ه در راهپيمايي ها صورت 
گرفت و نهايتاً روز عاش��ورا اتفاقاتي ك��ه رخ داد و 
مقدسات مردم را هتك كردند، نشان از اين بود كه 
اين نمي تواند داخلي باش��د و مردم ما آنقدر خوب 
و ايثارگر و فداكار هستند كه ش��ايد اصلًا اينها به 

ذهنشان خطور نمي كند. 
    قواني�ن مجازات قادر ب�ه اعمال مجازات 

واقعي فتنه گران نيست
وي با بيان اينكه توطئه »تقلب در انتخابات« از بيرون 
كشور تدبير شده بود، گفت: توطئه از بيرون تنظيم 
شده و در داخل افراد س��اده لوحي آمدند و تهمت 
بزرگي را به نظام زدند كه خب تهمت به يك شخص 
در قانون مجازات، مجازاتي سنگين دارد. تهمت به 
7۰ ميليون نفر چه وضعيتي خواهد داش��ت؟ بايد 
تصاعدي بالا رود. تهمت به نظامي كه آبروي اسلام 
بوده و تمام هم و غمش حركت در جهت آموزه هاي 
ديني بوده، تهمت خيلي سنگين تر از اينهاست و من 
فكر مي كنم قوانين ما هم براي مجازات واقعي اينها 
كه الان اگر بخواهد دادگاهي تشكيل شود و اين افراد 
را مجازات كند، كافي نيست. سنگين ترين مجازات 
ما چيست؟ در قبال جرمي كه اينها مرتكب شدند، 

قوانين مجازات ما قادر نيستند كه مجازات واقعي 
اين افراد را اعمال كنند. 

عضو سابق حقوقدان ش��وراي نگهبان همچنين 
در مورد تفس��ير و قوانين اصل 27 قانون اساسي 
كه مربوط به راهپيمايي ها و تجمعات است، اظهار 
داش��ت: ما در حقوق وقتي از اصول قانون اساسي 
صحبت مي كنيم ممكن است اصول قانون اساسي 
مطالبي را بيان كند و جزئيات آن را به قانون واگذار 
كند يا دولت و مجلس در مواقع��ي قوانيني وضع 
كنند. قوانيني كه در رابطه با تظاهرات و تجمع در 
كشور وضع شده است، س��ابقه طولاني دارد، براي 
همان دوره هايي اس��ت كه خود آقايان مسئولان 

دوره بودند. 
عضو هيئت علمي دانش��گاه تهران ادامه داد: اين 
قوانين مقرر كرده كه اگر كسي مي خواهد تجمعي 
به پا كن��د، بايد اج��ازه بگيرد و اگر اج��ازه نگيرد، 
تجمع غيرقانوني اس��ت. بالاخره قانون وضع شده 
و نماين��دگان مجلس آن را تصوي��ب كرده اند، آيا 
ش��ما مي توانيد بگوييد كه من اصل قانون اساسي 
را قب��ول دارم ولي قانون را قبول ندارم؟! ش��ما كه 
مرجع قانون گذاري نيستيد. مرجع قانونگذاري آن 
نماينده اي است كه من و شما به آن رأي داده ايم و 
رفته است مجلس و تصويب شده و به شوراي نگهبان 
رفته و مغايرت آن با شرع و قانون اساسي بررسي و 
الان قانوني لازم الاجرا شده است. اين سفسطه است 
كه بگوييد من فقط قانون اساسي را قبول مي كنم و 

لا غير. مگر شما مرجع قانون گذاري هستيد؟
   مسببان و مباشران فتنه مسئولند

كدخدايي همچنين در م��ورد مصاديق جرم هاي 
صورت گرفته در حوادث بعد از انتخابات نيز تصريح 
كرد: مسئله مهم همان جرم ابتدايي بود كه پذيرش 
يا عدم پذيرش حكم يك مرجع نظارتي است كه 
به خودي خود جرم نيس��ت ولي وقتي دستوري را 

مقامي داده و شما قبول نمي كنيد و مرتكب جرائم 
جديدي مي شويد، اينهاست كه وضعيت را نسبت 
به شما تغيير مي دهد. بحث ما اين بود كه شما اگر 
نظري را قبول نداريد، خيلي خوب، بايد س��اكت 
شويد. مثل كسي كه در دادگاه محكوم مي  شود و كار 
ديگري نمي تواند بكند، اما اگر مطلب ديگري نداريد، 
خلاف است كه برويد و مرتكب اعمال ديگري شويد 
و نظم را به هم بزنيد. وي اضافه كرد: اينكه اعتراض 
كرده و در خانه هاي مخفي توطئه كنند كه چگونه 
با مردم و نيروهاي نظامي و انتظامي برخورد كنند، 
در جايي رفتند و به پايگاه بس��يج حمله كردند و 
در جايي ب��ه خانه هاي مردم حمل��ه كردند. همه 
اينها مصداق »ش��ورش« و تخريب اموال عمومي 
و مردم اس��ت. هر كدام از اينها در قانون مجازات، 
مجازات خاص خودش را دارد و هم »مسبب« و هم 
»مباشر« مسئوليت دارند. من نمي توانم اينجا باشم 
و مردم را تحريك كنم و در اثر تحريك عده اي بروند 
و خس��اراتي به ديگران وارد كنند و بگويم كه من 
مسئول نيستم و در خانه و اتاق خود نشسته بودم، 

شما داريد تحريك مي كنيد. 
   خس�ارت اقتص�ادي فتنه قاب�ل جبران 

نيست
عضو س��ابق حقوقدان ش��وراي نگهب��ان درباره 
خس��ارت هاي اقتصادي فتنه به كشور نيز اظهار 
داش��ت: در خارج از كش��ور برخي از اقداماتي كه 
به هر حال داشت به نفع جمهوري اسلامي ايران 
اتفاق مي افتاد، ب��ا اين حركت هاي��ي كه صورت 
گرفت، متوقف شد و اين خسارت هايي كه به ايران 
وارد ش��د، اصلا قابل جبران نيست. خسارت هاي 
اقتصادي كه در اثر وقوع اي��ن فتنه به جمهوري 
اس��لامي ايران وارد ش��د. اينها را نمي دانم كدام 
دادگاه مي تواند رسيدگي كند. آيا امكان رسيدگي 
اصلا وجود دارد؟ بخش��ي از اينه��ا را بايد فقط به 
آخرت واگذار كنيم. كساني كه مرتكب اين اقدامات 
و هزينه براي ايران ش��دند، در آن دنيا پاس��خگو 
باشند. برخي از بنگاه هاي اقتصادي خارجي كه با 
ما مراوده اقتصادي داشتند، اعلام كردند كه با ما 

همكاري نمي كنند. 
   حصر مبناي حقوقي و قانوني دارد

عضو هيئت علمي دانش��گاه تهران همچنين در 
بررسي حقوقي »حصر« س��ران داخلي فتنه نيز 
گفت: »حصر« به عنوان مجازات تلقي نمي شود. 
»حصر« ي��ك اق��دام »تنبيهي موق��ت« و اقدام 
»تأميني موقت« اس��ت براي اينكه امنيت حفظ 
شود، يعني براي اينكه الان امكان رسيدگي نيست. 
»حصر« يك اقدام اوليه است كه مقامات قانوني 
براي اينكه امنيت حفظ شود، اتخاذ كردند. حالا 
در آينده ببينيم چگونه بايد به اين اتهامات و جرائم 
رسيدگي شود. در قالب حقوقي يك اقدام تأميني 
موقتي اس��ت. اين اس��تاد حقوق دانشگاه تهران 
معتقد است كه »حصر« اقدامي قانوني و مبناي 
حقوقي دارد. كدخدايي در پاسخ به سؤالي مبني بر 
اينكه اگر »حصر« برداشته شود، بايد سران داخلي 
فتنه در دادگاه حاضر شوند، اظهار داشت: بايد به 
هر حال وضعيت روشن  و دادگاهي تشكيل شود و 

به اين اتهامات رسيدگي شود. 

   گزارش يك

گفت وگوي�ي  در  كواكبي�ان  مصطف�ي 
تفصيل�ي ب�ا خبرگ�زاري ف�ارس، ب�ه طرح 
برخي انتق�ادات از دولت روحان�ي پرداخت. 
اين نماينده سابق مجلس، با اش��اره به گزارش 
1۰۰ روزه رئيس جمهور، بخش مهم و برجسته 
اين گ��زارش را مرب��وط به سياس��ت خارجي و 
روابط بين الملل دانس��ت و گفت: ب��ه نظر من از 
برجستگي هاي اقدامات اين 1۰۰ روز دولت نيز 
همين نكته است و اين جاي تقدير و تشكر دارد، 
چون فعاليت هاي ديپلماسي دولت بسيار خوب 
بوده اس��ت. همين كه پرونده ايران از ش��وراي 
امنيت ملي به وزارت خارجه انتقال يافت و منجر 
به مذاكره فش��رده ايران در نيويورك و ژنو ش��د 
و به تواف��ق بين ايران و كش��ورها 1+5 انجاميد، 
از اقدام��ات چش��مگير دولت بود. اص��ولاً 1۰۰ 
روز زمان خيلي زيادي نيس��ت ك��ه ما بخواهيم 
ارزيابي جامعي داشته باش��يم، بنابراين قضاوت 

زود است. 

وي در ادامه اف��زود: اما معتق��دم در حوزه هاي 
اجتماعي، فرهنگي، سياس��ي و حتي در بخش 
اقتص��ادي، در اي��ن م��دت 1۰۰ روز اقدام��ات 
چشمگيري صورت نگرفته اس��ت. حداقل بايد 
ش��ش ماه از عمر دولت بگذرد و سپس كارها را 
مورد بررسي قرار دهيم كه در حوزه هاي مختلف 

چه كارهاي جدي انجام شده است. 
دبي��ركل حزب مردمس��الاري در ادام��ه تأكيد 
كرد: نكته  اين اس��ت كه نباي��د بي تدبيري ها و 
ناكارآمدي ها مديريتي و اجرايي دولت را سريع 
به بحث تحريم  گره بزنيم، بس��ياري از مشكلات 
به دليل خود تحريمي هاس��ت و در حقيقت نيز 
خودمان باعث گرفتاري ها، مش��كلات اقتصادي 

و معيشتي مردم شده ايم. 
كواكبيان در بخش ديگ��ري از گفت وگوي خود 
در پاس��خ به اين س��ؤال كه به نظر ش��ما دولت 
آقاي روحاني دولت اصلاح طلب است يا اصولگرا 
گفت: وقتي خود شخص آقاي روحاني مي گويد   

من اصلاح طلب نيس��تم، بنده بگويم كه ايشان 
اصلاح طل��ب اس��ت؟! بنابراي��ن معتقدي��م كه 
اصلاح طلب��ان در درون دول��ت يازدهم حضور 

دارند، اما اين دولت، دولت اصلاحات نيست. 
وي در خصوص دليل حمايت از حسن روحاني 
در جريان انتخابات رياس��ت جمهوري گذشته 
نيز گفت: ما چون در تش��كيلات حزبي خود اين 
نظر سنجي را انجام داده بوديم براي ما روشن بود 
كه آقاي روحاني از آقاي عارف پيشتاز  است البته 
ما يقين داش��تيم كه آقاي هاش��مي رفسنجاني 
از آقاي روحان��ي حمايت مي كند، ام��ا در مورد 
آقاي خاتمي دچار شك بوديم اما آقاي هاشمي 
پش��توانه اصلي آقاي روحاني بودن��د و در حال 
حاضر نيز بخشي از نيروهايي كه در دولت حضور 
دارند همان نيروهاي آقاي هاشمي هستند و اين 

براي ما كاملًا مسجل بود. 
كواكبيان همچنين در پاس��خ به اين س��ؤال كه 
آيا در دولت از معتدلين اس��تفاده شده يا خير، 

اظهار كرد: بنده فكر مي كنم كه تا حدود زيادي 
همينگونه اس��ت، ولي اينكه بخواهيم به صورت 
قاطع قضاوت كنيم كه همه كس��اني كه به كار 
گرفته ش��ده اند معت��دل و اهل اف��راط و تفريط 
نيس��تند، نمي ش��ود گفت چراكه ما نمي توانيم 
قسم بخوريم. البته كابينه  آقاي روحاني به دليل 
نداش��تن حزب، مجموعه اي از جرياناتي اس��ت 
كه خود  آقاي روحاني با آنان دوس��تي داش��ته 
است و به هر حال ايشان در شوراي امنيت ملي، 
مركز تحقيقات اس��تراتژيك مجمع تشخيص، 
دوس��تاني داش��ته اند و همچنين از طريق آقاي 
هاشمي رفس��نجاني نيز داراي دوستاني بودند، 
به گون��ه اي كه عموم كس��اني ك��ه اصلاح طلب 
محسوب مي شوند از ناحيه آقاي هاشمي با آقاي 
حسن روحاني پيوند خوردند و در حال حاضر اين 
سه مجموعه در دولت حضور دارند. البته مجلس 
دوست داشت افرادي همچون رحماني فضلي يا 

دهقاني وارد دولت شود . 

مصطفي كواكبيان:

 بخشي از دولتي ها همان نيروهاي رفسنجاني هستند
      نگاه

   نكته 

مش�اور رهب�ر معظ�م انق�لاب در ام�ور بين المل�ل ب�ا تأكيد 
بر اينك�ه جمهوري اس�لامي ايران ب�راي اس�تفاده صلح آميز 
از ان�رژي هس�ته اي از هيچ ك�س اج�ازه نخواه�د گرف�ت 
گفت: ش�رايط براي رس�يدن ب�ه تواف�ق نهايي فراهم اس�ت. 
به گزارش مهر، علي اكبر ولايتي در حاشيه برگزاري مراسم قدرداني 
از پژوهشگران برتر مركز تحقيقات اس��تراتژيك مجمع تشخيص 
مصلحت نظام در پاسخ به سؤالي درباره حواش��ي به وجود آمده و 
اتفاقات اخير درباره توافق ايران با 1+5 اظهار كرد: آنچه مربوط به 

رياست جمهوري اسلامي ايران مي شود ادامه مذاكرات و پايبندي 
به آنچه توافق كرده، اس��ت. وي افزود: بدون ترديد اگر طرف هاي 
مقابل از جمله امريكايي ها خلاف تواف��ق ژنو عمل كنند خود را در 
انظار بين المللي رس��وا كرده اند چراكه قرار نبود تحريم هاي جديد 
را اجرا كنند. رئيس مركز تحقيقات اس��تراتژيك مجمع تشخيص 
مصلحت نظام با بيان اينكه بعضي از اعضاي 1+5 مثل روس��يه به 
امريكايي ها اعتراض كرده اند و مطمئناً برخي ديگر هم همين نظر 
را دارند، تصريح كرد: امريكا ناچار است كه به اين تعهد پايبند باشد 

زيرا پس از تجربه شكست خورده آنها در عراق، افغانستان، لبنان و 
سوريه حتماً نمي خواهند كه وضعيت شان در اين منطقه به سمتي 
برود كه به مصلحت آنها نيست. وي تأكيد كرد: اين امريكا است كه 
بيش از ايران نياز دارد در مورد موضوع هسته اي فكري كند چراكه 
جمهوري اسلامي ايران بر مواضع اخير راجع به استفاده صلح آميز 
از انرژي هس��ته اي در چارچوب قرارداده��اي بين المللي از جمله 
ان پي تي تأكيد دارد و هيچ چيز مانع ايران نخواهد ش��د چون كار 

غيرقانوني نمي كند. 

ولايتي:  ايران براي استفاده صلح آميز از انرژي هسته اي از كسي اجازه نمي گيرد


